
El mes de juny, es donava l'avís a
ForumAus que hi havia un Marabú
(Leptoptilos crumeniferus) al salobrar de
Campos. Aquesta espècie subsahariana, pot
arribar als Països Catalans de forma natural,
però això no s'ha pogut encara demostrar.
Seria aquest el primer cas? Dies més tard la
il·lusió s'esvaïa: l'exemplar havia escapat feia
poc del Natura Parc.

Aquest no és un cas aïllat. A les
Illes es coneixen citacions de fins a 75 espè¬
cies procedents de captivitat. En la primera
meitat de l'any 2002, el nombre de citacions
supera la trentena, d'espècies ben variades,
i ben segur que no hi són totes comptades.

Quin interès té comunicar aquestes
dades? La observació d'una au exòtica va

més enllà de l'anècdota en massa casos com

per creure que la publicació de la dada sigui
irrellevant. En diverses ocasions no s'ha

conegut una població establerta fins que els
seus efectius eren ja notables: això en difi¬
culta les mesures de control.

Hom associa la introducció d'espè¬
cies exòtiques amb els perills que poden
representar. Però, suposen realment un pro¬
blema? En la major part dels casos, el baix
nombre dels efectius o el fet que ocupin
ambients ja pertorbats pels humans, determi¬
nen una incidència escassa. Però coneixem

prou casos en què la introducció d'espècies
exòtiques ha comportat danys ecològics o
econòmics de gran magnitud. A les Balears
no conec cap cas recent d'aus introduïdes
que hagin causat danys dïmportància. Però
la informació existent és molt escassa, i des¬
coneixem els efectius de diversos d'aquests
ocells: per posar un exemple, la Tortera
domèstica (Streptopelia roseogrisea "ríso-
ria").

Què fem, doncs, amb les aus exòti¬
ques? Em permeto fer algunes suggerèn-
cies:

a) Recomanació als ornitòlegs que anotin als
seus quaderns les observacions d'aus exòti¬
ques o escapades/alliberades, i que aques¬
tes dades es transmetin a l'Anuari.

b) Recomanació al Comitè Editorial de

Jordi Clavell

l'Anuari de seguir en l'actual línia de publicar
en general totes les citacions d'aus exòti¬
ques.

c) Suggerència a la Conselleria de Medi
Ambient, que es publiqui un recull de les nor¬
mes vigents en l'àmbit balear en matèria d'in¬
troducció d'espècies, el seu comerç i tinen¬
ça...

d) Recomanació a la Conselleria de Medi
Ambient d'establir un registre obligatori per a
totes les espècies exòtiques que: (1) entrin a
les llles;(2) es mantinguin en instal·lacions
zoològiques o similars; (3) estiguin disponi¬
bles a la venda en comerços; (4) siguin alli¬
berades amb finalitats cinegètiques; i (5) esti¬
guin en granges o indústries per al seu apro¬
fitament econòmic.

e) Recomanació a la Conselleria de Medi
Ambient d'aportar els recursos necessaris
(econòmics i d'altres) per a l'estudi, el segui¬
ment, el control,o la recaptura dels ocells
exòtics, segons s'escaigui.

f) Recomanació al Grup d'Ornitologia Balear
d'incloure el tema de les espècies introduï¬
des entre les seves prioritats.

El comerç de plantes i animals pro¬
tegits és el tercer negoci il·legal més rendible
del món, després del tràfic de drogues i la
venda d'armes. Avui en dia les espècies
invasores són, després de la pèrdua d'hàbi¬
tat, la causa principal de regressió d'espècies
autòctones i el problema és probable que s'a¬
greugi en el futur amb el canvi climàtic i la
globalització dels mercats.

A més de generar pèrdues econò¬
miques importants, les aus poden impactar
sobre els ecosistemes de diferents formes:

competint o depredant sobre les espècies
autòctones; transmetent malalties; hibridant-
se amb espècies natives; i fins i tot alterant el
funcionament dels ecosistemes.
Una actuació prudent i a temps pot suposar
per a les Illes la preservació d'almenys una
part de la seva biodiversitat. És l'hora de
posar fil a l'agulla.


